
نوری قزلجه: 

 دولت یا قوه قضائیه می توانند لایحه 
عفاف و حجاب را پس بگیرند

غلامرضا نوری قزلجه از جمله نمایندگان منتقد مجلس 
یازدهم است که توانست در کوران ردصلاحیت ها، در میدان 
انتخابات باقی بماند و در نهایت با رأی نزدیک به انتخابات 
مجلس یازدهم حضورش در مجلس دوازدهم تمدید شد. او 
رضایت چندانی از عملکرد مجلس یازدهم ندارد و می گوید: 
ح ها و لوایح حاشیه ای عملکرد مجلس یازدهم را  »طر
تحت الشعاع قرار داده  اند و از این رو مجلس نتوانسته آن 
طور که باید و شاید از ظرفیت خود در راستای خدمت به 
مردم استفاده کند.« نوری قزلجه به سوالات »خبرآنلاین« 

پاسخ داد. 

کدامیک از نمایندگان مجلس یازدهم در     جای 
مجلس دوازدهم خالی است؟

کسیون مستقلین بودند  بسیاری از دوستان ما که در فرا
کارشناس و فعالی بودند، نظرات واقعا  انصافا نیروهای 
مستقلی داشتند، به نفع مردم صحبت می کردند و نماینده 
مردم بودند اما حالا به دلایلی در مجلس دوازدهم نیستند. 
صلاحیت ها  بررسی  فرآیند  مسیر  در  عده ای  متاسفانه 
برخی  ماندند،  بعدی  مراحل  و  اجرایی  هیات های  در 
هم در مصاف انتخابات ماندند و نتوانستند در مجلس 
دوازدهم حاضر شوند، از این رو برای آنها آرزوی موفقیت 
در موقعیت های دیگر دارم، به این ترتیب که بتوانند برای 
که واقعا نیروهای فعال و پرتلاشی  کشور مفید واقع شوند چرا

بودند. 

   از کدام تصمیم خودتان در مجلس یازدهم پشیمان 
هستید؟

تا جایی که یادم می آید صحبتی، اظهارنظری، تصمیمی 
و رأیی نداشتم که از آن پشیمان باشم اما اتفاقات فراوانی 
مجلس  آن  عضو  ما  اینکه  به دلیل  که  افتاد  مجلس  در 
بودیم، شاید به اسم همه نوشته شود. در مورد تصمیمات 
و اقدامات مجلس امکان دارد بیشتر گلایه داشته باشم تا 
رضایت. به عبارت دیگر بیش از ۵۰ درصد تصمیماتی که 
گرفته شد یا فعالیت هایی که داشته  در مجلس یازدهم 
رضایتبخش نبود. مثلا در بحث عفاف و حجاب، اضافاتی 
بر آن لایحه قوه قضائیه زده شد و هر کسی از هر کجا هر چه 
دلش می خواست به آن اضافه کرد، اقدامات خوبی نبود. 
علاوه بر این اصلاحاتی که روی قانون انتخابات مجلس 
صورت گرفت، اصلاحات خوبی نبود و مشکلاتی را در عمل 
درست کرد، در حقیقت اصلاح قانون انتخابات به نحوی 
انجام شد که برخی موارد آن مجددا نیاز به اصلاح خواهد 
داشت. همچنین قانون موسوم به لغو تحریم ها که آن موقع 
دست دولت را مقداری بست و عملا برای به نتیجه رسیدن 
کرات قانون خوبی نبود. البته علاوه بر موارد منفی،  مذا
مجلس در برخی قسمت ها اقدامات مثبتی در برخی موارد 
، تدوین مالی  نظیر تصویب صدور مجوزهای کسب و کار
ح های زیربنایی اقدامات مثبتی  ح های تولیدی و طر طر
انجام داد. در داخل قوانین مختلف مثل قانون بودجه 
گاهی به نفع مردم اتفاقاتی رقم خورد. بنابراین عملکرد 
که بگوییم همه آن  مجلس یازدهم به این صورت نبود 
منفی بود اما مجلس جایی است که نباید منفی باشد، نباید 
، به  بگوییم یک یا دو بار سقوط کردی اشکالی ندارد، خیر
این ترتیب نیست در مجلس اصلا نباید سقوط کنی! نباید 

تصمیم نادرستی در آنجا گرفته شود. 

    شما از جمله نمایندگان منتقد لایحه عفاف و حجاب 
هستید و هنوز آن لایحه بین مجلس و شورای نگهبان 
در رفت و آمد است، اما در حال حاضر شاهد اجرای 
ح نور هستیم، این  مواردی نظیر گشت ارشاد در قالب طر

اقدامات بر چه اساسی صورت می گیرد؟
گر اشاره مجریان گشت ارشاد به لایحه عفاف و حجاب  ا
باشد که این لایحه هنوز قانون نشده، لذا نمی توانند آن را 
که هنوز قانون نشده است ولی امکان دارد  اجرا کنند چرا
استنادات و دستورالعمل هایی دیگری داشته باشند، دهه 
گر به استناد  ۶۰ در این حوزه یکسری قوانین مصوب بود، ا
آنها باشد بحث دیگری است اما به استناد لایحه ای که هنوز 

نهایی نشده کسی نمی تواند اقدامی کند. 

    نکته ای که در مورد لایحه عفاف و حجاب وجود 
از  محصولی  و  است  لایحه  که  است  مشخص  دارد، 
همکاری دولت و قوه قضائیه، اما به نظر می رسد که هر 
دو قوه لایحه مذکور را گردن نمی گیرند و می خواهند آن را 

به نام مجلس یازدهم تمام کنند.
علت این است که مجلس موارد زیادی به لایحه عفاف 
و حجاب اضافه کرد. به این ترتیب که لایحه مذکور در قوه 
گر لایحه همان  قضائیه ۹ ماده بود و لایحه هم همان است. ا
بود که از قوه قضائیه و دولت به مجلس ارسال شد و در ذیل 
آن ۹ ماده، قانون گذاری با اصلاحات و پیشنهادات صورت 
می گرفت، در این شرایط همان دو قوه باید مسئولیتش را 
به عنوان لایحه می پذیرفتند و هم مجلس به عنوان اینکه 
۹ ماده ای تبدیل  کرده است. ولی وقتی لایحه  مصوب 
به ۷۰ ماده می شود، طبیعی است کسی که لایحه را داده، 
نمی پذیرد. البته این رفتار دو قوه دیگر هم خیلی پذیرفتنی 
گر واقعا برداشت آنها این است که لایحه عفاف و  نیست. ا
حجاب با آنچه که مدنظر دولت و قوه قضائیه بوده، خیلی 
ج از چارچوب لایحه آنهاست،  فرق کرده و به هر حال خار
قانون اینجا دست آنها را باز گذاشته، به این ترتیب که قوه 
قضائیه و دولت می توانستند لایحه خود را پس بگیرند، چرا 
که هنوز در شورای نگهبان هم کار لایحه تمام نشده و همین 
الان هم دولت یا قوه قضائیه می تواند لایحه را پس بگیرد در 
گر می پذیرند آن وقت نباید مسئولیت را به  غیر این صورت ا

گردن کس دیگری بیندازند.

   آیا چنین اراده ای را در دولت یا قوه قضائیه مشاهده 
می کنید که بخواهند لایحه عفاف و حجاب را پس بگیرند؟
که آنها هیچوقت گلایه رسمی نکردند که  فکر نکنم، چرا
چرا با این لایحه ما این کار را کردید؟ این نشان می دهد که 

خیلی گله مند نیستند والا آن را پس می گرفتند. 

آرمان ملی– مطهره شفیعی: هر از چندگاهی یک گروه 
با نامی متفاوت از گروه های قبلی مسئول امر به معروف در 
ح نور برای مقابله  حوزه حجاب می شود. 2۵ فروردین طر
با بی حجابی آغاز شد، طرحی که تا به امروز دارای حواشی 
که روز شنبه برخی از پایان آن خبر  زیادی بود به نحوی 
دادند که البته تکذیب شد. دیروز نامی جدید برای برخورد 
ح شد. فرمانده سپاه  « مطر با بی حجابی به نام »سفیران مهر
گیری  کید بر تلاش دشمنان در وانمودکردن فرا تهران بزرگ با تا
بی حجابی در جامعه گفت: متأسفانه قلیلی از مردم نیز فریب 
جنجال ها و لفاظی های دروغین رسانه های غربی را خورده و 
به نام آزادی یا امثال آن در دام گسترده آنها گرفتار شده اند، 
اما ما معتقدیم می توان با افزایش سرمایه گذاری فرهنگی، 
گاه کردن  تقویت نهادهای دینی، افزایش ارتباط با جوانان و آ
آنها از اهداف پشت پرده سرویس های امنیتی غربی تا حد 
زیادی بر مشکلات مطرح در این حوزه فائق آمد. سردار حسن 
حسن زاده تصریح کرد: در این راستا متولیان امر و گروه های 
«، موضوع رعایت قانون و  آموزش دیده با عنوان »سفیران مهر
کن عمومی و تذکر و روشنگری  ضوابط مربوط به حجاب در اما
 ، قاعده مند را به صورت جدی تر در میان اصناف، ادارات، بازار
، بوستان ها، تفرجگاه ها و حمل و نقل عمومی تهران  معابر
پیگیری خواهند کرد. وی با اشاره به آموزش های انجام شده 
برای گروه های مردمی بر آمادگی بسیج در همکاری با تمام 
دستگاه های متولی و مجری بیان کرد: فعالیت های مرتبط با 
این حوزه را تقویت شده است و همه می دانیم که قاطبه مردم 
کید جدی  عزیزمان بر رعایت پوشش مناسب ملی و اسلامی تا
دارند و مطالبه آنها بر کاهش معضلات مربوط به این حوزه نیز 
یک  خواست عمومی است، لذا بر این باوریم که اهتمام به اجرا 
و نظارت بر قوانین و ضوابط پوشش در محیط های عمومی 
ضمن شکست پروژه دشمنان در ایجاد چالش حجاب، سلامت 
و صیانت از خانواده ها و جامعه را تضمین خواهد کرد. البته در 
این خصوص باید گروه های وابسته به سرویس های اطلاعاتی 
غرب که در ازای دریافت پول یا وعده های دیگر تظاهر به 
گاه  بی حجابی و بی بندوباری می کنند را از مردم عادی یا ناآ
جدا کرد و با اقدامات اطلاعاتی و رصد ارتباطات آنان نسبت به 

شناسایی و برخورد با ایشان اقدام کرد.

   وظیفه سپاه تنها تذکر لسانی است
این در حالی است که ۶ اردیبهشت سال گذشته حسن 
بیگدلی، مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه انصارالمهدی 
)عج( استان زنجان گفت: ورود سپاه در مساله حجاب و عفاف 
سلبی نیست بلکه به صورت ایجابی و صرفا تذکر لسانی خواهد 
بود. او ادامه داد: سپاه یک مجموعه انقلابی است و از جمله 
که برای ماندگاری انقلاب نقش به سزایی  نهادهای است 

داشت و دارد.
 

؟ ح نور    پایان طر
« به منزله  هنوز مشخص نیست آغاز فعالیت »سفیران مهر
، اما یک روز قبل از آغاز فعالیت  ح نور است یا خیر پایان طر
سفیران مهر بود که رسانه نزدیک به سپاه از برخی برخوردها 
با بدحجابان گلایه کرد. جوان نوشته بود: »با آغاز طرح جدید 
برخورد با بی حجابان و برخی از فیلم ها و تصاویر منتشر 
شده که بار دیگر موجب داغ شدن این بحث در شبکه های 

اجتماعی شد، کاربرانی از برخی نحوه های خشن و تند برخورد 
کید  با زنان کم حجاب یا بی حجاب گلایه کردند. کاربران تأ
داشتند که در اشاعه فرهنگ عفاف و حجاب آنچه مؤثر است 
کارهای نرم و فرهنگی است. برخی از کاربران این نوع برخوردها 
را موجب لج بازی بیشتر دانستند. فعالان شبکه های اجتماعی 
کید داشتند که بهتر آن است در تصویب قانون عفاف و  تأ
حجاب تعجیل شود و آن قانون محور انجام همه امور این 
حوزه باشد.« شاید این گزارش به منزله آماده سازی فضا برای 
اعلام فعالیت سفیران مهر بوده باشد. جلال محمودزاده، 
نماینده مهاباد به دلیل برخورد با زنان به وزیر کشور تذکری 
داد. او خطاب به وزیر کشور نوشت:»اخیرا شاهد برخوردهای 
غیرمتعارف و غیرقانونی افرادی تحت عنوان حجاب بان یا 
ح نور با بانوان و دختران دانشجو  گشت ارشاد در قالب طر
در سطح کشور هستیم که این امر باعث درگیری هایی بین 
ماموران گشت امنیت اخلاقی با بانوان در خیابان ها گردیده 
است. تا کی می خواهید به این شیوه نادرست برخورد با مقوله 

حجاب ادامه دهید؟«
ح نور سبب  برخی چنین عنوان می کنند که حواشی طر
فعالیت گروه سفیران مهر شده است. یکی از این حواشی، 
ح نور است. اخیرا نماینده تبریز  نقش دولت در اجرای طر
درباره نقش رئیسی بابت بازگشت گشت ارشاد گفته است: 
آقای رئیس جمهور در چندین صحبت خود گفته اند بساط 
کشور جمع می کنند. احمد علیرضابیگی  از  را  بی حجابی 
افزود: گشت ارشاد طرح دولت است. لایحه دولت برای عفاف 
و حجاب چندی پیش به مجلس آمد و در کمیسیون فرهنگی 
پیگیری شد. وزارت کشور موضوع گشت ارشاد را اداره می کند. 
در خصوص حوادث ۱۴۰۱ و غلط بودن کارکرد وزارت کشور و نیرو 
انتظامی، وزیر کشور را استیضاح کردیم و گفتند که من برای 
مواضعم بابت گشت ارشاد و حوادث ۱۴۰۱ ردصلاحیت شده ام. 

    انتقاد تند شریعتمداری به فضائلی
یکی دیگر از حواشی طرح نور به توئیت های مهدی فضائلی، 
عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب باز می گردد که در ابتدا 

نوشت: »رهبر انقلاب: کشف حجاب، هم حرام شرعی است، 
هم حرام سیاسی است. منتها دشمن با نقشه و برنامه وارد 
این کار شده، ما هم باید با برنامه و نقشه وارد بشویم؛ کار های 
بی قاعده و بدون برنامه نباید انجام بگیرد. پ.ن: به تازگی 
دریافت  تذکر  بی قاعده  کار های  به دلیل  مسئولان  برخی 
کرده اند.« پس از آن بود که برخی به او انتقاد کردند. »مهدی 
فضایلی« در شبکه اجتماعی »ایکس« نوشت: »ممکن است 
امنیت  گشت  برخی عملکردهای  و شما در خصوص  من 
اجتماعی و یا اثرگذاری آن حرف داشته باشیم، اما این ربطی 
به اصل حجاب، ضروری بودن رعایت آن به عنوان یکی از 
احکام الله و لزوم برخورد مقتضی با افراد هنجارشکن یا فساد 
سازمان یافته ندارد؛ همین طور لزوم رعایت حرمت پلیس.« 
حسین شریعتمداری، سردبیر روزنامه کیهان با انتقاد از مهدی 
فضائلی در یادداشتی نوشت: »جناب آقای مهدی فضائلی 
کشف  در توئیتی ضمن اشاره به نظر رهبر معظم انقلاب که »
حجاب هم حرام شرعی و هم حرام سیاسی است« نوشته 
بودند »منتها... دشمن با نقشه و برنامه وارد این کار شده، ما 
هم باید با برنامه و نقشه وارد بشویم، کار های بی قاعده و بدون 
برنامه نباید انجام بگیرد. به تازگی برخی مسئولان به دلیل 
کار های بی قاعده تذکر دریافت کرده اند.«  با عرض پوزش- این 
پرسش از برادر عزیزمان آقای فضائلی در میان است که جناب 
ایشان از کدام جایگاه می فرمایند: »به تازگی برخی مسئولان 
به دلیل کار های بی قاعده تذکر دریافت کرده اند«؟! چرا که با 
توجه به عضویت ایشان در دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب، 
این تذکر به حضرت آقا نسبت داده می شود و شده است؟! 
! الف- بیت رهبر معظم انقلاب »سخنگو«  برادر فضائلی عزیز
ندارد و چنانچه تذکری ضرورت داشته باشد، مستقیما و با ذکر 
مأخذ از سوی دفتر معظم له )آقایان گلپایگانی و حجازی( به 
اطلاع مخاطبان آن، اعم از مسئولان و یا مردم می رسد. توضیح 
گاه« نیز  آنکه بیت معظم له حتی از به کارگیری واژه »یک مقام آ
به شدت پرهیز می کند! از این روی، نظری که جنابعالی به 
ج از روال یاد شده و از جانب  حضرت آقا نسبت داده اید، خار

شما، دور از انتظار بوده است. 
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ح های برخورد با بی حجابی؛ گزارش »آرمان ملی« از رفت و آمد طر

« شد! نوبت »سفیران مهر
: تا کی می خواهید به این شیوه نادرست ادامه دهید؟       نماینده مجلس خطاب به وزیر کشور

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: پرونده »چای دبش« از 
خبرسازترین پرونده های اقتصادی کشور است، پرونده ای 
جعفرزاده  غلامعلی  دارد.  نشده  افشا  رازهای  هنوز  که 
ایمن آبادی، نماینده ادوار مجلس درباره سکوت دولت 
گفت:  دبش  چای  فساد  پرونده  ماجرای  در  سیزدهم 
سرپوش  یعنی  اد  احمدی نژ مسیر  و  تفکر  همان  »سایه 
گر  گذاشتن بر خطاهای همراهان بر این دولت نیز هست. ا
آقای احمدی نژاد با مشایی و بقایی برخورد می کرد، امروز 
کاش آقای رئیسی  ما این را نداشتیم.« وی ادامه داد: »
می گفت که آقای ساداتی نژاد را برای ایجاد چه مشکلاتی در 
وزارت کشاورزی برکنار و حذف کرد. چرا حکم دادگاه آقای 
اد بخشیده می شود؟ آقای رئیسی می خواهد  ساداتی نژ
بگوید در دولت من اصلا فساد اتفاق نمی افتد؛ مگر می شود؟ 
مگر اینجا مدینه فاضله است؟ هیچ کس انتظار ندارد که هیچ 
اختلاسی و دزدی اتفاق نیفتد. انتظار مردم همان عبارتی 
است که حضرت آقا در شب مبارک ماه رمضان فرمودند: 
»عدالت.« این نماینده سابق مجلس بیان داشت: »عدالت 
چه موقعی اتفاق می افتد؟ زمانی که یک فردی خلاف کرد، 
اد باشد،  می خواهد صدیقی باشد، می خواهد ساداتی نژ
کند.«  کمیت با او برخورد  می خواهد حسنقلی باشد، حا
گر می خواهد دچار سرنوشت  جعفرزاده افزود: »آقای رئیسی ا
اد نشود باید هیچ اغماضی نکند. برایش همه  احمدی نژ
یکسان باشند و اصلا هم نگران نباشد. هر کسی تخلف کرد، 
کمه اش کند. می خواهد دامادش باشد، برادر همسرش  محا
باشد، وزیرش باشد، هر کسی که باشد با وی برخورد کند. آن 

موقع آقای رئیسی محبوب می شود.«

   پرونده »چای دبش« و نهاده های دامی چه شد؟
که شرکت چای دبش ابتدا  در اذهان بسیاری هست 
چای ایرانی را با قیمت هر کیلو دو تا سه دلار صادر می کرده 
و سپس همان چای ایرانی صادرشده را با مقداری چای 

خارجی ترکیب نموده و مجددا با قیمت هر کیلو ۱۶ تا ۱۷ 
دلار وارد کشور می کرده و از این طریق به سود هنگفتی 
دست یافته است. این شرکت همچنین بخش اعظمی از ارز 
ترجیحی را که به بهانه واردات چای خارجی و ماشین آلات 
حوزه چای از دولت اخذ کرده، در بازار آزاد به فروش رسانده 
است. سه میلیارد دلار از منابع ارزی به واردات ماشین آلات 
برای چای دبش اختصاص یافته بود. پولی که می توانست 
گرچه حامیان  کشت و صنعت چای در ایران را متحول کند و ا
و مبلغان دولت کوشیدند ریشه های آن را به دولت قبل 
نسبت دهند، ولی اعداد و ارقام نشان می داد آنچه در دولت 
قبل انجام شده تسهیلات معمول و مطابق ضوابط و اعداد 
گهان با تغییر دولت نجومی شده و این  معقول بوده که نا
ح شد که یکی از دلایل عزل وزیر جهاد  احتمال هم مطر
کشاورزی- که در فروردین ۱۴۰2 به آن اشاره شد- همین 
معتقد  دادگستری  وکیل  مجتهدی  علی  باشد.  پرونده 
است: مساله نظارت دقیق بر وقوع مفاسد در کشور شرایط 
ضعیفی دارد. هر چند این فساد توسط دستگاه قضائی و با 
همکاری خود دولت کشف شده، اما باید توجه داشت که 
کشف آن بعد از مدت زمان مدیدی از شروع تخلف و فساد 
بوده و منابع ارزی فوق العاده سنگینی در این میان به صورت 
غیرقانونی و مجرمانه تخصیص یافته است. نظارت صحیح 
جایی است که عملکرد ناظر چنان باشد که کار به این مراحل 
نکشد. بنابراین یک نقد جدی به عملکرد نظارتی دستگاه ها 
در این مورد وارد است. مضاف بر این واضح است که چنین 
سطحی از فساد و تخلف بدون دخالت و مساعدت سطوح 
مختلف مدیران مرتبط امکان پذیر نیست. به عبارتی ما با 
یک سلسله تخلف سازمان یافته، پیوسته و در ارتباط با هم 
برای تخصیص غیرقانونی چنین حجم بالایی از ارز مواجه 
اد، وزیر  که ساداتی نژ هستیم. نکته قابل تامل آنجاست 
کشاورزی دولت سیزدهم که نامش در فساد چای دبش و 
نهاده های دامی مطرح شد، برای انتخابات مجلس ثبت نام 

کرد و تایید صلاحیت هم شد، اما از حضور در انتخابات 
مجلس انصراف داد. تخلفات او در پرونده نهاده های دامی 
 » آنچنان علنی نشد، اما جالب است سایت »بولتن نیوز
در اسفند سال گذشته مدعی شد سیدجواد ساداتی نژاد، 
کشاورزی دولت سیزدهم در پرونده  وزیر سابق جهاد 
۷3۵ میلیون و ۷۰۵ هزار یورویی واردات نهاده های دامی 
طی حکم قطعی به سه سال حبس تعزیری و محرومیت از 
اشتغال در خدمات دولتی محکوم شد. آنچه به عنوان وجوه 
سوءاستفاده در این پرونده مورد نظر است به ترتیب زیر 
است ۱- عدم ورود هرگونه کالا و کوتاژ آن در گمرک 2- ثبت 
کوتاژ 3- درخواست وزارت جهاد از بانک مرکزی و نامه نگاری 
کذب در این باره جهت گرفتن ارز و تسیهلات برای این شرکت 
۴- فروش نهاده ای که اصلا وجود ندارد )به متقاضیان در 
گذاری ۴۹ درصد سهام این شرکت به  سامانه بازارگاه( ۵- وا
ک کردن بخشی از تخلف.  سازمان تعاون روستایی برای پا
حالا و بعد از نزدیک به دو سال از انتشار خبر تخلفات انجام 
شده در وزارت کشاورزی در زمان وزیر وقت آن زمان یعنی 
سیدجواد ساداتی نژاد، از سوی دادگاه حکم قطعی صادر 
اد در فقره مربوط دستور به جعل کوتاژهای  و ساداتی نژ
غیرواقعی به تعداد ۵۴ فقره مربوط به شرکت آریوتجارت 
سهیل با وزن ۵۱۹۴28 تن و صدور تصدیق نامه خلاف واقع 
خطاب به رئیس کل بانک مرکزی مبنی بر واردات و ترخیص 
آریوتجارت سهیل جهت واریز  نهاده های دامی شرکت 
مبلغ ۷3۵ میلیون و ۷۰۵ هزار یورو به حساب های معرفی 
شده از سوی شرکت آریوتجارت سهیل به تحمل 3 سال 
حبس تعزیری و محرومیت از خدمات دولتی)اشتغال به 
کنون سوال  خدمات دولتی( به مدت 3سال محکوم شد.« ا
اینجاست که چرا رئیسی در قبال آنچه تخلفات وزیر سابق 
عنوان می شود، سکوت کرده است و این سکوت یادآور رفتار 
که  اد در قبال تخلفات بقایی و مشایی است  احمدی نژ

سرنوشت خوبی نداشت. 

جعفرزاده ایمن آبادی: چرا حکم دادگاه آقای ساداتی نژاد بخشیده می شود

سکوترئیسیواحمدینژاد!
      پرونده »چای دبش« به بایگانی سپرده می شود؟

کرات ایران و آمریکا   جزئیات جدید از مذا
به روایت ظریف: 

کره از من  ترامپ برای مذا
دعوت کرد اما اجازه نداشتم

از  بیشتری  ابعاد  می گذرد  چه  هر 
کرات ایران و آمریکا، بایدها و نبایدها  مذا
ح می شود. در ماه های  و دستاوردها مطر
پایانی دولت ترامپ بارها موضوع احتمال 
ح شد و مبادله  کره ترامپ با ایران مطر مذا
زندانیان ایران و آمریکا، بحث از امکان 
کره این دو کشور در آخرین ماه های  مذا
ریاست جمهوری ترامپ را مجدداً پررنگ 
۹۹ دور جدید مبادله  کرده بود. خرداد 
زندانیان میان تهران و واشنگتن با آزادی 
سیروس عسکری و مجید طاهری از آمریکا 
کلید خورد. این  و مایکل وایت از ایران 
اتفاق در حالی صورت گرفت که چند هفته 
ربیعی سخنگوی دولت  آن علی  از  قبل 
تصریح  تامل برانگیز  سخنانی  در  ایران 
کرده بود: ما از مدت ها پیش آمادگی خود 
را برای تبادل زندانیان اعلام کرده ایم و در 
این راستا محمدجواد ظریف نیز قبلاً این 
ح  موضوع را بدون هیچ پیش شرطی مطر
کرده است. با این حال فعلاً واشنگتن از 
پاسخ دادن به این پیشنهاد خودداری 
کرده، هرچند که دولت این کشور از آمادگی 
ما اطلاع دارد و در این خصوص نیازی به 
میانجی گری نخواهد بود. با این حال در 
صورت موافقت طرف مقابل دفتر حفاظت 
از منافع ایران می تواند جزئیات این مسئله 
کند. دونالد  آمریکا اعلام  برای دولت  را 
ترامپ رئیس جمهوری آمریکا پس از آزادی 
زندانی آمریکا در پیامی توئیتری عنوان کرد: 
»خیلی خوب است که مایکل به خانه اش 
بازگشته است. وی تازه رسیده است. بسیار 
هیجان زده هستم. از ایران متشکرم. تا پس 
از انتخابات آمریکا برای انعقاد توافقی بزرگ 
صبر نکنید. شما الان می توانید به توافقی 
آن برهه  اما چرا در  یابید!«  بهتر دست 

کره ای صورت نگرفت؟ مذا
کره نشد؟ *چرا با ترامپ مذا

محمدجوادظریف  از  آنلاین  اقتصاد 
گفت وگویی هایی  طبق  »ما  کرد  سوال 
آقای  مشخص  طور  به  مثلاً  داشتیم  که 
کوروش احمدی در خصوص این صحبت 
کردند که ما می توانستیم در زمانی که بعد 
ج شد  از اینکه آقای ترامپ از برجام خار
به شکل حتی با تفاوت های شکلی ، بار 
کره کنیم  دیگر وارد برجام شویم و با او مذا
کره با ترامپ را از دست  و این فرصت مذا
کره با آقای  دادیم و بعد هم فرصت مذا
بایدن را از دست دادیم؟« که وزیر خارجه 
کره  دولت روحانی پاسخ داد: فرصت مذا
با آقای بایدن که مربوط به دولت بعدی 
و مصوبه مجلس است و من نمی توانم در 
کره  آن مورد صحبت کنم. اما فرصت مذا
با آقای ترامپ را ما از دست ندادیم. با 
که برای دوست و همکار  همه احترامی 
عزیزم آقای احمدی قائل هستم، اعتقاد 
دارم که نیمی از قضیه را دیده اند. چرا که 
آقای ترامپ یک بخشی از معادله است و 
کثر  کل معادله نیست. آقای ترامپ حدا
می تواند یک توافق دو صفحه ای مثل آنکه 
با کره شمالی امضا کرد را امضا کند. آقای 
ترامپ نه توانش را داشت و نه ساختار 
که در  آمریکا اجازه می دهد، همان طور 
که ایشان وارد  کره شمالی اجازه ندادند 
یک توافق محتوایی جدید شود. با توافق 
کسی  از  دو صفحه ای هم هیچ مشکلی 
عکس  فرصت  یک  فقط  نمی شود،  حل 
انداختن فراهم می شود که ممکن است 
برای کره شمالی فرصت خوبی بود؛ چون 
همیشه رهبران کره شمالی دوست داشتند 
که با روسای جمهور آمریکا دیده شوند. 
چون این فرصت را پیدا نمی کردند بعد از 
ج  اینکه روسای جمهور از کاخ سفید خار
می شدند معمولاً آنها را دعوت می کردند و 
با آنها عکس یادگاری می انداختند. لذا این 
پیروزی برای آنها بود و یک پیروزی هم برای 
آقای ترامپ بود که خاصیت نارسیستی اش 
را آبیاری کند. لذا این قسمت از فرمایش 
آقای احمدی کاملاً درست است که ترامپ 
علاقه داشت که این کار را انجام دهد؛ اما 
در  که  همان طور  که  بعدی اش  قسمت 
اجلاس ویتنام آمریکا و کره شمالی دیدیم 
این افراد دیگر هستند که تصمیم می گیرند. 
در مرحله اقدام، آقای بولتون بود که با ارائه 
طرحی که حتما با نگرش ترامپ هم توافق 
پاشیدن  هم  به  برای  را  زمینه  نداشت، 
رابطه کره شمالی و آمریکا فراهم کرد و تمام 
ابتکار آقای ترامپ را نابود کرد. در مورد ما 
هم همین اتفاق می توانست بیفتد. حالا 
برای اینکه بیشتر شما را روشن کنم، آقای 
کره  ترامپ از بنده چند بار دعوت به مذا
کره نداشتیم.  کرد، ولی ما که اجازه برای مذا
اما آقای بولتون در کتاب »اتاقی که در آن 
اتفاق افتاد« کاملاً تشریح می کند که هربار 
ایشان تا مرز استعفا پیش رفت برای اینکه 
کره شود. خیلی هم با آب و تاب  مانع از مذا
توضیح می دهد که در هر دو مورد استعفا 
کره صورت  نامه اش را نوشت و وقتی مذا
نگرفت خیالش راحت شد. اما همین نشان 
کره  گر بنده با آقای ترامپ مذا می دهد، ا
کره  کرده بودم یا آقای دکتر روحانی مذا
بودند، نهایتاً همین بولتون بودند که باید 

کرات را به نتیجه می رساندند.  این مذا


